
دوشنبه 20 تیر 1401  شماره 3473 2

فوتی های کرونا در کشور دوباره ۲رقمی شد
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در شبانه روز گذشته ۲هزار و ۳۷۵ 
بیمار مبتلا به کووید ۱۹ در کشــور شناسایی شدند و متاسفانه ۱۰ 

نفر نیز به دلیل این بیماری جان خود را از دست دادند.
از روز ۱8 تیــر تــا روز ۱۹ تیرماه ۱۴۰۱ و بر اســاس معیارهای 
قطعی تشــخیصی، ۲۳۷۵ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور 

شناسایی و ۲۹۶ نفر از آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشــور به ۷ میلیون و ۲۴۹ هزار و 

۹۷۶ نفر رسید.
متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۱۰ بیمار مبتلا به کووید۱۹ 
در کشــور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این 

بیماری، به ۱۴۱ هزار و ۴۳۹ نفر رسید.
خوشــبختانه تا کنون ۷ میلیون و ۶۴ هزار و ۶۷۳ نفر از بیماران، 

بهبود یافته و یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند.
۳۵۶ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های 

ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.
تا کنــون ۵۲ میلیــون و ۷۳۴ هزار و ۹۳۰ آزمایش تشــخیص 

کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
در حال حاضر ۴ شهرســتان در وضعیت قرمز، ۱۴ شهرستان در 
وضعیت نارنجی، ۱۴۲ شهرستان در وضعیت زرد و ۲88 شهرستان 
در وضعیت آبی قرار دارند. در شبانه روز گذشته نیز ۲8 هزار و ۶۹۵ 

دُز واکسن کرونا در کشور تزریق شده است.

جامعه

اخبار کوتاه 

مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی پیرامــون مطالبه افزایش 
حقوق بازنشســتگان غیرحداقلی بگیر تامین اجتماعی توضیحاتی 

ارائه کرد.
میرهاشم موسوی، در پاسخ به گلایه ها و انتقادات بازنشستگان 
غیرحداقلی بگیر از نحوه افزایش حقوق ها در ســال جاری اظهار 
کــرد: آنچه ما باید بر اســاس قانون به عنوان ســازمان تامین 
اجتماعی انجام می دادیم همان را انجام دادیم و همان مســیری 

بوده که تا کنون طی کرده ایم.
وی افزود: در ماده ۹۶ قانون تامین اجتماعی قید شده است که 
میزان افزایش حقوق غیرحداقلی بگیران باید بر اساس هزینه های 
زندگی تعیین و ســپس در هیئت وزیران مصوب شود و به اجرا 
دربیاید. در ماده ۱۱۱ قانون تامین اجتماعی هم آمده اســت که 
میزان افزایــش حقوق حداقلی بگیران نباید از حداقل دســتمزد 

کارگران که در شورای عالی کار مصوب شده، کمتر باشد.
مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی با بیان اینکه ما بر اساس 
ماده ۹۶ و ۱۱۱ قانون تامین اجتماعی مســیر افزایش حقوق ها 
را طی کرده و مصوبــه هیئت امنای تامین اجتماعی را به دولت 
ارســال کردیم گفت: این تصمیم، تصمیمِ بخشی و سازمانی ما 
بود و هیئت امنا همین را پذیرفت و به هیئت دولت ارسال کرد اما 
اقتضائاتی که در هیئت دولت مطرح است، به علاوه نگاه بخشی 
ما در تامین اجتماعی اســت و طبیعتا قانونگذار هم این اختیار را 
بر اساس ماده ۹۶ به هیئت وزیران داده است که این ملاحظات 

و اقتضائات را درنظر بگیرد.
موسوی ادامه داد: آن پیشنهادی که ما ارائه دادیم، قانون است 
و اینکه باید اقتضائات در دولت دیده شود هم قانون است؛ هر دو 

قانون هستند و نمی توانیم یک سوی قانون را ببینیم و آن سوی 
قانون را نادیده بگیریم. 

خب تصمیم نهایی در هیئت دولــت با توجه به ملاحظاتی که 
بــرای مابقی صندوق ها وجود داشــت و همچنیــن دیگر موارد 

فرابخشی در اقتصاد کلان و بخش های مختلف، اتخاذ شد. آنجا 
هیئت وزیران اســت و همه باید نظر بدهند و تصمیم نهایی اخذ 

شود.
وی افــزود: البته در جلســات کارشناســی مختلفی که ما 
حضور داشــتیم، نظرات خود را ارائه کــرده بودیم و تبیین 
کارشناســی خودمان را داشــتیم. در نهایــت  تصمیمی که 
گرفته شــد این بود که بــرای حداقلی بگیران ۵۷.۴ درصد 

باشیم.  داشته  افزایش 
برای ســایر سطوح درآمدی نیز دو ســطح قائل شدند، نخست 
حقــوق بگیران زیر ۱۰ میلیون تومان که مشــمول افزایش ۱۰ 
درصــدی به عــلاوه ۶۵۰ هزار تومان مبلغ ثابت شــدند و دوم 
حقوق بگیران بالای ۱۰ میلیون تومان که حقوقشــان ۱۰ درصد 

افزایش پیدا کرد.
مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی با اشــاره بــه اینکه برای 
بخشــی از »سایر سطوح« که شــاید چیزی حدود به ۹۰۰ هزار 
نفر بازنشسته را شامل می شود، این تصمیم برای افزایش حقوق، 
محل سوال شد و معترض بودند اظهار کرد: این موضوع در دولت 
در حال بررسی بود که هیئت تطبیق قوانین مجلس هم ورود پیدا 

کرد و نظرات خودشان را اعلام کردند.
موســوی درباره نحــوه پرداخت های جبرانی بــه این گروه از 
بازنشستگان که پیش از این از سوی سرپرست وزارت رفاه وعده 
داده و در برخی رسانه ها منتشر شده است نیز توضیح داد و گفت: 
اکنون این موضوع در دولت در حال بررسی است. ما نمی توانیم 
بگوییــم که با چه الگویی می خواهیم این را جبران کنیم. منتظر 
تصمیم نهایی هستیم که آنچه باید بر اساس قانون انجام دهیم 

را انجام دهیم و این آمادگــی در تامین اجتماعی وجود دارد که 
وفق قانون هر تصمیمی گرفته شــد را عمل کرده و اقدامی که 
باید برای ایــن عزیزان در پرداخت مســتمری ها اتفاق بیفتد را 

انجام دهد.
وی در ادامــه تصریح کرد: رئیــس جمهور پس از طرح این 
گلایه ها از سوی بازنشســتگان، اولین شخصی بود که دستور 
بررســی مجــدد داد. رئیس جمهور نســبت به بازنشســته ها 
دغدغه  دارد و بعد از دســتور ایشــان، جلســه ای را با معاون 
اول رئیس جمهور داشــتیم  که نمایندگان بازنشســتگان نیز 
حضور داشــتند و آنجا هم این قول داده شــد که بر اســاس 
دستور رئیس جمهور این مســئله باید بررسی و مورد بازبینی 

بگیرد.  قرار  و تصمیم 
در ایــن حین هیئت تطبیق مجلــس ورورد پیدا کرد. ما اکنون 
بــدون زمینه قانونی نمی توانیم کاری انجام دهیم و باید بســتر 

قانونی اش فراهم شود.
مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی افزود: به بازنشستگان اعلام 
کــردم هم دولت و مجلس و هم ما بــه عنوان متولی امر، قطعا 
تصمیم مان، تصمیمی خواهد بود که حقوقشان ادا شود. ما اینجا 
هستیم که بر اســاس اصل ۲۹ قانون اساسی حق بازنشستگان 
را ادا کنیم، آن هم در دولت مردمی ســیزدهم که شــعار اصلی 
اش عدالت بوده اســت و قطعا اتفاق خوب و میمونی خواهد بود. 
البته ملاحظات، فرابخشــی هستند و حق هیئت وزیران بوده که 
این ملاحظات را داشته باشند و بعد از آن تصمیم، دستور رئیس 
جمهور را داشــتیم که در آینده نزدیک اقداماتی برای این افراد 

انجام دهیم.

دریاچه ارومیه پنجه در پنجه مرگ
وضعیت دریاچه ارومیه در روزهای اخیر باعث نگرانی فعالان 
محیط زیســتی و مردم آذربایجان شده، آنها از مسئولان می 
خواهند هر چه سریعتر طرح های انتقال آب به نگین فیروزه 
ای را تسریع بخشند. این روزها شرایط دریاچه ارومیه وخیم 
است و با توجه به گرمای هوا، وزش گردوخاک، کمبود بارش 
و نبود برف در کوه ها در پی کمبود بارش های زمستانه نگین 
آبی آذربایجان با مرگ دســت و پنجه نــرم می کند. اوضاع 
دریاچه ارومیه آنقدر خراب شــده که صفحــه تلگرامی آب 
منطقه ای اســتان که تا خردادماه بطور مرتب آمار مربوط به 
تراز، حجم آب و وســعت دریاچه را منتشر می کرد بعد از یک 
انتشــار خصوصی در ۷ تیرماه )انتشار آخرین آمار مربوط به 
دریاچه(، دیگر آماری از وضعیت دریاچه ارائه نمی دهد.کاهش 
حجم آب دریاچه به کمتر از ۲.۷ میلیارد مترمکعب )۷تیرماه( 
و تبخیر روزانه چند ده میلیون مترمکعبی و تخصیص نیافتن 
حقآبه وعده داده شــده از تونل زاب و رودها، روزهای سختی 
را برای نگین آبی آذربایجان رقم زده است.از طرفی حملات 
گسترده به ستاد احیای دریاچه ارومیه دولت روحانی و بسته 
شدن آن عملا هیچ توجهی به شرایط بغرنج این دریاچه نمی 
شــود و در این روزهای سختش، هموطنان برای شنا در آن 

با احتمال شرایط سخت آینده به دریاچه مراجعه می کنند.
امید اســت مسئولین برای جلوگیری از مرگ قطعی دریاچه 
فکری عاجل داشــته باشند تا بحران ناشــی از خشکی آن 
گریبانگیر استان هایی چون آذربایجان غربی و شرقی، زنجان 

و حتی قزوین، البرز و تهران ایجاد نشود.

شهردار منطقه یک تهران: 
توجه توام به مخاطبان عام و خاص 

نمایشگاه از نکات برجسته بود
حاجوی در حاشــیه بازدیــد از نمایشــگاه توانمندی های 
مدیریت شهری: برگزاری نمایشــگاهی با موضوع مدیریت 
شــهری یک مانور رسانه ای است نســبت به این دلیل که 
فعالیت های مدیریت شــهری در حوزه تخصصی آن و ورود 
عملکردی آنها در حوزه رســانه ای به طور کامل مشــخص 
شــود.این موضوعات اطلاعاتی و عملیاتی که در دوره های 
مختلفی در قالب برگزاری نمایشگاه ها ارائه می شود می تواند 
ارتباط مســتقیم تری را با مردم داشــته باشد که جمع بندی 
کل موضوعات شــهری را در قالب بک بســته داشته باشند. 
نمایشــگاه هایی با موضوعات مدیریت شهری هم مخاطبان 
عــام و هم مخاطب خــاص دارند لذا ایــن دو مخاطب در 
برگزاری چنین نمایشــگاه هایی ایجــاب می کند که هم به 
مخاطب عام که عموم شــهروندان هســتند، توجه شــود و 
هم بــه مخاطب خاص که جمعی از نخبگان، فرهیختگان و 
منتقدین  و یا متخصصینی از حوزه مدیریت شهری هستند.

این ترکیب یا دوگانه عمومیت و اختصاصی مخاطبان ویژگی 
هر نمایشگاهی را نشان می دهد.

پارکینگ مکانیزه جانباز منطقه 19 
با نصب سازه طبقاتی به زودی به 

بهره برداری می رسد
عملیات احداث پارکینگ مکانیزه جانباز در محله نعمت آباد 
با نصب ســازه طبقاتی طی ماه های آینده افتتاح و به بهره 

برداری می رسد.
به گزارش امتیاز، مهدی هدایت شــهردار منطقه ضمن 
اعلام این خبر گفــت: به منظور تامین فضای پارک خودروها 
در مجــاورت مراکز خرید و پر تــردد، عملیات اجرایی دومین 
پارکینــگ مکانیزه در این منطقه پــس از پایان عملیات بتن 
ریزی در مرحله نصب ســازه قرار دارد.او افزود: تولید قطعات 
سازه فلزی پارکینگ در کارخانه انجام می شودکه پس از اتمام 
ساخت به محل مورد نظر منتقل و بر روی سازه آن مونتاژ می 
شود.به گفته این مسئول نخستین پارکینگ مکانیزه منطقه ۱۹ 
در خیابان انقلاب و در مجاورت بازار احســانی با ظرفیت ۱8۰ 
خودرو بهره برداری شــده و احداث پارکینگ جانباز به عنوان 
دومین پارکینگ مکانیزه در زمینی به مساحت ۴ هزار متر مربع 
و با ظرفیت پارک ۲۰۰ خودرو به رفع نیاز شهروندان و جبران 

کسری پارکینگ در این محدوده کمک خواهد کرد.

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی تشریح کرد:

جزییات دستور رئیس جمهور و نحوه افزایش حقوق  بازنشستگان 

   مجتبی اسکندری  

در کشــورهای غربی مانند ایرلند، آمریکا، آلمان، 
انگلستان و سوئد همچنین در کشورهای همسایه 
و عربی ایران مانند امارات، قطر و... قوانین درباره 
سگ گردانی و ساماندهی سگ های ولگرد، قوانین 
سخت گیرانه ای است. هر فرد برای آنکه ادعایی 
درباره محیط زیست داشته باشد و چنانچه بخواهد 
خود را حامی محیط زیست بداند باید در چارچوب 
همان قوانین عمل کند در غیر این صورت، قانون 
در برابــر هر ادعا و رفتار ناقض، از خود دفاع و فرد 

را موظف به تمکین و پرداخت جریمه می کند.
اینجا چند وقتی اســت معظل ســگ ها، پا فراتر 
از مشکلاتی که ســگ گردانی های غیراصولی و 
غیرمدنی ایجاد کرده، گذاشــته. مشــکل به حمله 
متعدد سگ های ولگرد به شهروندان، دیگر گونه 
های جانوری و خطر قالب شدن این گونه و نابودی 
دیگر گونه ها رسیده اما هنوز هم عده معدودی که 
خود را حامی محیط زیســت می پندارند، معتقدند 
که با ســگ در ایران بدرفتاری می شــود و نباید 

سگ های ولگرد را از حاشیه شهرها جمع کرد!
۴۰۰ هزار قلاده سگ  بی صاحب در 

تهران
امور مناطق ســازمان مدیریت پســماند  معاون 
شهرداری تهران درباره آمار سگ های ولگرد گفت: 
تعداد ســگ های بدون صاحب در اســتان تهران 
بیش از ۴۰۰ هزار قلاده است! تاکید می کنم که در 

نقاهتگاه آرادکوه، اصلا معدوم سازی نداریم
؛وی در پاســخ به سؤالی درباره اینکه این سگ ها 
مبتلا به چه بیماری هایی هستند،  گفت: به صورت 
کلی، حیوانات بدون صاحــب که تحت تیمار فرد 
خاصی قرار نمی گیرند، مبتلا به بیماری هایی نظیر 
انگل های داخلــی و خارجی، قارچ های پوســتی 
و … هســتند البته باید بگویــم در ۴-۵ ماه اخیر 
که مسئولیت رسیدگی به این حیوانات به سازمان 
مدیریت پسماند سپرده شده است، نمونه مشکوک 
به هاری در شــهر تهران نداشتیم. اسناد قبلی نیز 
نشان می دهد که در ۳ سال گذشته حیوان مبتلا به 
هاری در شهر تهران نداشتیم اما در استان تهران 

۲ نمونه مبتلا به هاری یافت شده است.
مالکی، غذادهی به حیوانات از ســوی شهروندان 
را امری اشتباه دانست و گفت: درباره این موضوع، 
۲ نگاه وجــود دارد، عمــوم مردم غــذا دادن به 
حیوانات را امری نیکوکارانه می دانند اما بسیاری از 
کارشناسان محیط زیست و حیوات وحش معتقدند 
که غــذا دادن به گونه هایی کــه در حال انقراض 
نیســتند، کار درستی نیست. حیوانی که به صورت 
آزاد در طبیعت زندگی می کند باید بتواند غذایش را 
خودش به دســت بیاورد. از سویی دیگر، غذا دادن 
به حیواناتی نظیر روباه، شــغال، گرگ و … باعث 
می شود که آنان به حریم شهرها و محل سکونت 
انسانی نزدیک شــده و همین موضوع چالش های 
جدی را به وجود مــی آورد. برای مثال، روباه منبع 
بیماری هاری اســت و واکسیناســیونی که انجام 

می دهیم برای سگ هاست.
امور مناطق ســازمان مدیریت پســماند  معاون 
شــهرداری تهــران تأکید کــرد: از شــهروندان 
درخواســت می شــود که به حیوانات غــذا ندهند 
چرا که هرچه قدر در موضوع عقیم ســازی فعالیت 
کنیم، تا زمانی که غذادهی داشته باشیم، جمعیت 

حیوانات رو به افزایش می رود.
وی درباره غذادهی بــه پرندگان نیز گفت: اغلب 
پرنده هایی که در اکوسیســتم شهر تهران هستند، 
از حشــرات تغذیه می کنند. غذا دادن به پرندگان 

از سوی شــهروندان باعث می شود که آنان دیگر 
ســراغ غذای اصلی خود نرونــد و همین موضوع 
باعث می شــود که جمعیت حشرات نیز در تهران 
زیاد شــود و مجبور می شویم برای کنترل حشرات 

هم هزینه کنیم.
مالکی در پاســخ به ســؤالی درباره اینکه حجم 
بالای پسماند غذا و ســبزیجات در حاشیه تهران 
و میــدان میــوه و تره بــار زمینه را بــرای تغذیه 
حیوانات بدون صاحــب فراهم می کند، افزود: بله! 
این موضوع تاثیرگذار اســت؛ به ویژه آنکه چالش 
افزایــش جمیعت موش ها را هــم داریم. برهمین 
اســاس، جلســات مختلفی را با اصناف داشــتیم 
و مقرر شــده اســت که جمع آوری دورریز غذا از 
رستوران های حاشــیه شــهر به صورت جداگانه 
انجام شــود همچنین در میادین میوه و تره بار که 
عمده مشکل رشد جمعیت موش ها هست، نزدیک 
به ۲-۳ ماه اســت که ســازمان مدیریت پسماند، 
پســماندها را از سطح شهر و میادین جمع کرده و 

اجازه نمی دهد که با پسماند شهری مخلوط شود.
امور مناطق ســازمان مدیریت پســماند  معاون 
شهرداری تهران خاطرنشان کرد: این اتفاق باعث 
شده اســت که ۵۵۰۰ تن ضایعات میادین میوه و 
تره بار که معادل پسماند یک روز شهر تهران است، 
به آرادکوه نرود و تبدیل به کمپوست درجه یک یا 

خشکاله برای دامداری ها شود.
وی در واکنش به برخی ابهامات درباره غذا دادن 
به ســگ ها از سوی برخی پیمانکاران برای از بین 
نرفتن شغل شان در شهرداری ادامه داد: بنابر قانون، 
شهرداری تهران وظایفی را برای مدیریت حیوانات 
بدون صاحب برعهــده دارد. از جمله این وظایف 
احداث »نقاهتگاه آرادکوه« است که از سال ۱۳۹۲ 
در مســاحت ۱۰ هزار متر مربع تاسیس شده است. 
در این نقاهتگاه پیمانکارانــی داریم که در فرآیند 
زنده گیری ها و اداره نقاهتگاه  با شهرداری همکاری 
دارند،  اما قرارداد شهرداری با آنان این گونه نیست 
که به ازای تعداد سگ تنظیم شده باشد که ازدیاد 

آنها به نفعش باشد!
 پلیس ورود سگ به پارک را 

ممنوع اعلام کرد
رئیــس پلیس پایتخت از ممنوعیت ورود ســگ، 
اراذل و اوباش، مزاحمان نوامیس، معتادان متجاهر 

و خرده فروشان مواد مخدر به پارک ها خبر داد.
سردار حســین رحیمی رئیس پلیس تهران بزرگ 
اظهار کرد: با توجه به اســتفاده زیاد شــهروندان 
در این فصل از ســال از پارک ها و تفرجگاه ها در 
پایتخت، موضوع رسیدگی به انضباط این مکان ها 
و امنیت آرامش و آســایش خاطر شــهروندان در 
غالب یک طرح در دستور کار کلانتری ها و یگان 

ویژه قرار گرفت.
وی افزود: براساس این طرح ورود هرگونه اراذل 

و اوبــاش، مزاحمان نوامیس، معتــادان متجاهر، 
خرده فروشان مواد مخدر به پارک ها و تفرجگاه ها 
و همچنیــن موضوع ســگ گردانی در این فضاها 
ممنوع اســت و پلیس در صورت مشــاهده با آنها 

برخورد خواهد کرد.
این مقام ارشد انتظامی افزود: بر اساس این طرح، 
کلانتری ها و یــگان امداد در خصوص ایجاد یک 
فضای مناسب و برخورد با تمام عناصر آلوده کننده 
پارک ها و تفرجگاه ها مکلف شدند که رسیدگی به 
موضــوع را به صورت روزانه در دســتور کار خود 

قرار دهند.
رئیس پلیــس پایتخــت ادامه داد: بــا توجه به 
دســتوری که صادر شــده ۲ هزار پارک زیر نظر 
پلیس قرار خواهد گرفت؛ ورود سگ ها به پارک ها 
نیز مطرح شــد که برخی با سگ ها به پارک وارد 
می شــوند و رعایت نمی کنند بــه خصوص درباره 
ســگ های بســیار بزرگ که حتی دیدن آن برای 

برخی از شهروندان رعب آور است.
وی با بیــان اینکه این اقدامــات از نظر ما جرم 
مشهود محسوب می شود، خاطرنشان کرد: ماموران 
پلیس به صورت گشت های دو یا سه نفره در اغلب 
پارک هــا حضور دارند که این اقدام تا لحظه ای که 

مردم در پارک ها هستند، استمرار خواهد داشت.
رحیمی خاطرنشــان کــرد: مامــوران پلیس در 
مکان هایی که فضا اجازه می دهد با موتور و خودرو 
حضور خواهند داشت، اما بیش از ۹۰ تا ۹۵ درصد 
بــه صورت پیاده تردد می کننــد که مردم با دیدن 

پلیس احساس آرامش کنند.
اعلام وصول طرح صیانت از حقوق عامه 

در برابر حیوانات خطرناک
عضــو کمیســیون امنیت ملی مجلس شــورای 
اســلامی از اعلام وصول طــرح صیانت از حقوق 
عامه در برابــر حیوانات خطرناک در کمیســیون 
حقوقــی و قضایی مجلس خبر داد و گفت: در این 
طرح متقاضیان نگهداری سگ، علاوه بر تقاضای 
مجوز، باید هزینه های نگهداری و مســئولیت آن 
را بپذیرنــد و در صورت رهاســازی توله های آن، 

مجازات می شوند.
 مجتبی ذوالنور با بیان اینکه بررســی این طرح، 
بیش از دو ماه اســت که در حال پیگیری اســت 
به تشــریح جزئیات آن پرداخت و گفت: جلســات 
متعدد کمیسیون حقوقی و قضایی با حضور دستگاه 
های ذیربط از جمله سازمان بهزیستی، دامپزشکی، 
نیــروی انتظامی، وزارت اطلاعات، ســپاه، وزارت 
کشور، شــورای شهر و شــهرداری و سمن های 
مربوطه برگزار شــد و پس از بررسی های فراوان، 
کلیــات این طرح بــه اتفاق آرا در کمیســیون به 

تصویب رسید.
وی افزود: بررسی جزئیات طرح در کمیته مربوطه 
در حال اتمام اســت و به محض تصویب جزئیات 

در کمیسیون، برای بررسی در صحن علنی مجلس 
در نوبت دســتور قرار می گیرد. منتهی با توجه به 
شــرایط ملتهبی که در قربانی شدن دو کودک بی 
گناه و جریحه دار شــدن احساسات عمومی پیش 
آمده اســت، به جهت احترام بــه افکار عمومی و 
همچنین حل ســریعتر این معضــل، بنا داریم به 
محض صدور گزارش کمیسیون خطاب به هیئت 
رئیســه، طبق ماده صد آیین نامه داخلی مجلس، 
با امضای پنجاه نماینده، خواســتار رسیدگی خارج 
از نوبــت این طرح در صحن مجلس شــویم. اما 
در نهایت نمی توانیم زمان دقیقی برای بررســی 
و تصویب طرح مشخص کنیم چرا که این مورد در 

اختیار هیئت رئیسه است.
 متقاضیان نگهداری سگ، 

باید مجوز بگیرند
ذوالنور در مورد هزینه های رها سازی سگ های 
ولگــرد در کشــور اینگونه توضیــح داد: از میزان 
دقیق هزینه های مذکور اطلاع ندارم اما مصادیق 
فراوانــی از جمله جمع آوری، واکســینه کردن و.. 
دارند. علاوه بر اینها ما با پدیده رهاســازی سگ 
ها توسط افرادی که خودشان صاحب سگ هستند 
مواجهیم و شاهد آن هســتیم که بسیاری از افراد 
مسئولیت توله های متولد شده از سگ هایشان را 
قبول نکرده و آنان را رها می کنند و اینگونه است 
که شــاهد فجایعی از جمله قربانی شدن کودکان 
هســتیم. لذا این مســئله در قانون معین می شود 
که متقاضیان نگهداری ســگ، علاوه بر تقاضای 
مجوز، باید هزینه های نگهداری و مســئولیت آن 
را بپذیرنــد و در صورت رهاســازی توله های آن، 

مجازات می شوند.
وی ادامــه داد: در همین راســتا کمیته هایی در 
هر شهرســتان با محوریت دادســتان و با حضور 
نمایندگانی از محیط زیست، دامپزشکی، فرمانداری 
و جهاد کشاورزی و شهرداری تشکیل می شوند تا 
به تقاضای افراد و سازمان ها برای نگهداری سگ 
)مثلا آزمایشگاه های علمی، نگهبانی کارخانه ها، 
گله داران و…( رســیدگی کنند تا پس از بررسی 
شرایط، مجوزهای مربوطه به این افراد اعطا شود.

 قوانین سختگیرانه برای 
تولیدمثل سگ ها

کشورهای غربی در قالب قوانینی با عنوان »رفاه 
حیوانات« معتقدند جمعیت گونه های جانوری باید 
کنترل شــود، آنها به هیچ وجه اجازه اظهارنظر و 
مداخله توســط افرادی که خــود را طرفدار محیط 
زیســت و حامــی حقــوق حیوانــات می پندارند، 
نمی دهند. برای مثال در انگلســتان، مراکز محلی 
خرید و فروش سگ باید دقت کنند کمتر از ۵ توله 
در ســال به دنیا بیاید. هر سگ ماده در طول عمر 
خود بیــش از ۶ توله به دنیا نیاورد، آنهم حداقل با 
فاصله تولد هر توله یک ســال از دیگری. سگ ها 
قبل از یک سالگی به هیچ وجه نباید کنار جفت و 
جنس مخالف قــرار بگیرند. تمام این قوانین برای 
کنترل جمعیت سگ هاست و مخالفان با آن وجهه 

اجتماعی و شهروندی خوبی ندارند.
وقتی سگ ها درنده تر می شوند!

رهاســازی ســگ در طبیعت و غذا دادن به آنها 
بدون اجازه مراکز تصمیم گیرنده با شــدت برخورد 
روبروســت. یکی از عارضه هایی که به دلیل حمله 
ســگ های ولگرد و وحشــی فرد را تهدید می کند 
احتمــال ابتلا به هاری هســت. ویــروس هاری 
»بی هوازی« اســت. برخی به خیــال اینکه محل 
گازگرفتگی کوچک اســت، زخــم را می بندند در 
حالی که فرصت بسیار مناسب برای عفونت زخم و 
رشد ویروس هاری ایجاد می شود. واکسن و سرم 

هاری از محصولات گران قیمتی درمانی اســت و 
وزارت درمان و پزشکی هر ساله مبالغ قابل توجهی 
برای تأمین این واکسن هزینه می کنند. در تهران و 
شهرهای مختلف مراکز سرم تراپی و واکسیناسیون 
هاری هر سال موارد متعددی از گازگرفتگی توسط 
ســگ را گزارش می کند که عموماً در ســال های 

اخیر توسط سگ های ولگرد بوده است.
»مهدی گویا«، رئیس مرکز مدیریت بیماری های 
واگیر در مصاحبه ای مربوط به ســال ۱۳۹۷ گفته، 
۲۰۷ هزار مورد گازگرفتگی توســط ســگ ها در 
مراکز درمانی ثبت شده که ۵۰ هزار مورد نسبت به 
مدت مشــابه سال گذشته آن افزایش داشته است. 
برای افرادی که اهل محاســبه و منطق باشند این 

رشد ناگهانی گویای همه چیز خواهد بود.
جان جانداران دیگر در خطر است

»عبــاس محمدی«، یکی از کنشــگران محیط 
زیست در گفتگویی که سابق بر این با خبرآنلاین 
داشــته، معتقد اســت با غذا دادن به ســگ های 
ولگرد ســبب افزایش جمعیت و غالب شــدن این 
گونه در طبیعت می شــویم. افرادی کــه در برابر 
جمع آوری ســگ ها مخالفت می کنند معمولا بیش 
از آنکه دلســوز محیط زیست باشند، دچار اشتباه و 
سوءتفاهم شده اند.   دود این گونه حمایت افراطی 
از یــک گونه و مقاومت دربرابر تعادل بخشــی به 
چرخه اکوسیســتم، فقــط به چشــم خودمان بر 
می گردد. محمــدی معتقد اســت محیط بانان و 
این هستند  طبیعت پیمانان حرفه ای معمولًا شاهد 
که در طبیعت سگ ها به حیوانات و تخم پرندگان 
دیگــر حمله می کنند و اگر آســیبی به آنان نزنند 
با وارد کردن اســترس به دیگــر حیوانات در روند 
طول عمر آنها تاثیر می گذارند. کوه، دشــت، محل 
زادآوری سگ  نیســت. عقیم سازی سگ ها پروژه 
موفقی نیســت. سگ های عقیم شــده معمولًا به 
دنبال خــوی نیاکان خود یعنــی گرگ ها، دغدغه 
تشکیل گله دارند. یک گله سگ حتی پلنگ، گراز 
و خــرس را از پا می اندازد. با ایــن وجود برخی با 
تصور اینکه سگ وفادار، فداکار و دلسوز است، در 
برابر کنترل جمعیت ســگ ها و رشد بی منطق و 
نگران کننده جمعیتشــان، واکنش های نه چندان 

صحیح و منطقی از خود بروز می دهند.
ازدیاد سگ ها و تهدید زندگی ۱۸۸ گونه

بــه دنبال جو و مد ایجاد شــده در قالب ســگ 
گردانی، برخی  افراد ســگ  می خرنــد اما به دلیل 
هزینه هــای نگهــداری آن توله هایــش را رهــا 
می کنند. سگ ها استرس شدیدی بر حیات وحش 
وارد می کننــد. بررســی مقاله های کارشناســان 
محیط زیســت حاکی از آن است که غلبه آنها در 
چرخه حیات، تهدیدکننــده ۱88 گونه در معرض 
انقراض اســت. از جمله ۹۶ گونه پســتاندار، ۷8 
گونه پرنده، ۲۲ گونه خزنده و ۳ گونه دوزیســت. 
سال ها قبل ســگ به عنوان گله بان برای هدایت 
دام ها و محافظت از باغ ها در روســتاها اســتفاده 
می شــد. هر روستا به زحمت یکی دو سگ داشت، 
اما حالا تعداد ســگ های رهاشده در دشت و دمن 
چشمگیر است. حق حیات حیوانات این نیست که 
اجــازه بدهیم تعداد یک گونه بــی قاعده افزایش 
پیدا کند و غالب شــود در حالیکه سلامت و حیات 
گونه های دیگر را به خطر بیندازد. این روالی رایج 
در تمام جهان اســت برای مثال استرالیا هر سال 
برای کنترل جمعیــت کانگوروها؛ نماد ملی حیات 
وحش این کشــور، تعدادیشان را با گلوله می کشد. 
در واقع علاقمندان به سگ، حامیان محیط زیست 
نیستند؛ چراکه رفتارشان سبب می شود انواع دیگر 

جانداران در زندگی دچار آسیب  شوند.

حیوانات خطرناک در همین نزدیکی
گزارش »امتیاز« در مورد طرح صیانت از حقوق عامه و سگ ها ؛ 

گزارش اختصاصی


